
גילוידעת
ב " ע ש ת ב  א ו  " ט  >  1 2 0  > ן  נ ח ת א ו ת  ש ר פ

זהירות מהאינטרנט
הרב אליקים לבנון מזהיר מפני נפילה לאתרים של שחיתות ופיתויים

'בשבע' חוגג עשור. עמנואל שילה, העורך הראשי של העיתון, על חשיבותה של התקשורת המגזרית
שבע שנים לגירוש גוש קטיף. הרב הלל הורוביץ על הסרט: "זוהר הרקיע", העוסק בהכנות הצה"ליות לגירוש
נמאס לה להיות רווקה. זיוה קוסטינר מרגיעה את הרווקה הלחוצה ומציעה לה להאמין בה' ולא לאבד תקווה

להציג חזון ברור
נפתלי בנט על הצעד הראשון בדרך להנהגה - הצגת עמדות ברורות
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אבי קנטרוביץ מנכ"ל תנועה כהלכה

על פי נתוני הרשות הלאומית לבטיחות בדרכים: 
בשבוע שעבר נהרגו בכבישי ישראל 2 בני אדם. גם 2 זה יותר מדי!

סדנאות סימולציה לנהיגה חכמה של תנועה כהלכה מסובסדות ע"י קרן אביה: 09-7745758, 054-4836343

 gdaat@pisrael.com | 02-5350915 לפרסום, למודעות ולהנצחות: ורד כהן-חדד | קרן אביה
לע"נ אביה יהושע גולדברג ז"ל הוצאה לאור: 

הפקה ופרסומות:  | עורך: נבו כץ | ע. לשונית: אסנת הכהן | עיצוב: תמי כהן | מחיר הגיליון: 4 ש"ח כולל מע"מ

תוכן המודעות על אחריות המפרסמים בלבד  אין במאמרים משום המלצות מקצועיות או טיפוליות  נא לא לקרוא בשעת התפילה 
נא לשמור על קדושת הגיליון  כל הכנסות הגיליון קודש למלחמה בתאונות הדרכים © כל הזכויות שמורות לפרסומי ישראל ושות'
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רכישת האדמות במגרון הייתה אמורה לשמח כל אזרח שומר 
חוק וכל פעיל למען זכויות אדם במדינה. בשנים האחרונות 
מתמודד הישוב מגרון עם עתירה ודיונים בבג"ץ שמעיבים 
על המשך התפתחותו וקיומו. לפני שבועות אחדים התבשרנו, 
שהישוב רכש חלק נכבד מקרקעותיו. גם אלו שטענו עד כה 
שצריך להרוס את הבתים, אמורים מעתה להודות, שאין צורך 
לקיים את פסיקת בג"ץ ולהרוס את הבתים, שניצבים כביכול 
על קרקע פרטית, מאחר והאדמות נקנו כחוק על ידי התושבים.

יתרה מזו, אפשר היה לצפות מארגונים, שדואגים לכבוד האדם 
וחירותו, שיעשו הכל כדי שהבתים לא ייהרסו וזכויותיהם של 
התושבים לא ייפגעו. עתה, שכבר אין ספק שהבתים והקרקע 
הם בבעלות חוקית של תושבי מגרון, הרס של בית הוא פגיעה 
אנושה בזכויות יסוד של כל אדם ובתוכם אנשי מגרון. אבל 
מהארגונים,  אחד  אף  לחוד.  ומציאות  לחוד  שאמת  כנראה 
שהגנו על זכויותיהם של הפלשתינאים, לא מצא לנכון לצאת 

להגנתם של תושבי מגרון.
גם התקשורת בדיווחיה מסרבת להגן על תושבי מגרון. המקום 
שיושב כחוק, בדיוק כמו תל אביב או תל עדשים, מוגדר בדיווחי 
העיתונאים בכינוי גנאי 'מאחז'. לעיתים נדמה כאילו עיתונאי 
האובייקטיביות  הידיעות  לתוך  להכניס  מתאמצים  ישראל 
לכאורה, את דעתם הפרטית, שבמקרה זה לא נשענת על שום 
בסיס עובדתי. הגיעה העת לומר בקול רם וצלול: אזרחי ישראל 
באשר הם ראויים לקצת יותר הגינות, הן מצד התקשורת והן 

מצד ארגונים, שחרתו על דגלם זכויות אדם.

חגורות בטיחות )כתבה שנייה(

בשבוע שעבר עסקנו בחשיבותן של חגורות הבטיחות ובחובה להיות מרוסנים, גם הנהג וגם 
שאר הנוסעים ברכב. נתייחס עתה לילדים הנוסעים ברכב.

על פי החוק, ילד עד גיל 3 לפחות חייב לשבת במושב בטיחות, ועד גיל 8 לפחות במושב 
בטיחות או מושב מגביה)בוסטר(. מושבי בטיחות מתחלקים לארבע קבוצות לפי מידת הילד:

מושבי )עריסות( בטיחות לתינוקות
עד גיל 9 חודשים או שנה, התינוק יושב בתנוחה של כמעט שכיבה. מושב הבטיחות מהודק 
בחוזקה אל גוף הרכב על-ידי חגורת הבטיחות הרגילה והתינוק מרוסן אל המושב בחגורות 

צולבות.
לתמיכה  יזכה  הצורך  שבמקרה  כך  הנסיעה,  לכיוון  מופנה  יהיה  התינוק  גב  החוק,  פי  על 

לאורך כל גופו.
מושבי בטיחות לפעוטות

גם  ובו נמצא הפעוט בתנוחת ישיבה רגילה.  זהו מושב הנראה ככורסה  מגיל שנה לערך, 
מושב זה מהודק בחוזקה אל גוף הרכב על-ידי חגורת הבטיחות הרגילה והפעוט מרוסן אל 

המושב בחגורות צולבות.
מושבים מגביהים )בוסטר(

מיועדים לילדים מגיל 3 לפחות )בהתאם למידות הגוף(, ומאפשרים להם לשבת ולנצל את 
חגורת הבטיחות הרגילה המותקנת ברכב )ישנם מושבים מגביהים לקטנים, שהם גבוהים 

יותר ומצוידים במגן הנסגר לפני גופו של הילד, ומושבים מגביהים לגדולים יותר(.
חגורת הבטיחות הרגילה

חגורות אלה מותקנות הן במושבים הקדמיים והן במושבים האחוריים ומתאימות לילדים 
מעל גיל 8 שמידת גופם מאפשרת להם להיחגר כמו מבוגרים, כלומר רצועת החגורה עוברת 

מן הכתף דרך החזה אל המותן, מבלי להתחכך בצוואר.
לתשומת לב, המושב האחורי בטוח יותר לילדים )וגם.... למבוגרים(.

ניהול ושיווק:

1-700-500-555
    פרטים באתר:

www.bemuna.co.il
היזם:

נאות חנן
עמותת

ע“ש חנן פורת זצ“ל

ההבטחה 
הדתית לאומית 

הבאה

השקעת העשור!

 מענק 100,000 ₪חריש
לזכאי משרד השיכון  

חצי שעה מהמרכז!
סביבה עירונית מפותחת
דירות 4 , 5 ו 6 חדרים

מוסדות חינוך, מבני ציבור, ופארקים איכותיים
אפשרויות תעסוקה בקרבת העיר

אין עוד מחירים כאלה!

תמונת השער: חגיגת סיום הש"ס בהיכל נוקיה. צילום: ישראל ברדוגו - יח"צ "דרשו"



מתפקדים ומשפיעים!
danielmifkad@gmail.com | 03-5189159  .טל

www.daniel-h.co.il | חפשו אותנו בפייסבוק      דניאל הרשקוביץ

הרב פרופ' דניאל הרשקוביץ
יו"ר הבית היהודי - המפד"ל החדשה

בס"ד

כשנאבקים
מצליחים!

כמו שהובלתי מהפכה בשירות האזרחי-לאומי, 
קידמתי פתרונות לעקורי גוש קטיף, 

הובלתי את פתיחת השורות במפלגה 
כך אוביל להורדת שכר הלימוד!

בעקבות דרישת השר הרשקוביץ 
בישיבת הממשלה,  הודיע ראש 

הממשלה כי בדיוני התקציב הקרובים 
יגובש מתווה להפחתת תשלומי ההורים בחינוך 

הדתי-לאומי בעשרות אחוזים מתוך שאיפה 
להשוות את תשלומי ההורים בחינוך החילוני. 

  30.7.12    
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על הנחמה
 הרב דב ליאור - רב העיר קריית ארבע-חברון וראש הישיבה

שבתות,  שבע  של  סדרה  מתחילים  אנו  זו  בשבת 

לקרוא  חז"ל   תיקנו  בהן  דנחמתא',  'שבע  הנקראות 

הפטרות, שאינן שייכות לפרשת השבוע אלא לענייני 

דיומא. בימי 'בין המצרים' קראנו ב'ירמיה' וב'ישעיה', 

ימשיך  ישראל  עם  אם  וגלות,  חורבן  על  שהתנבאו 

בהידרדרות המוסרית. לאחר תשעה באב אנו מתחילים 

השנה. ראש  עד  הנביא  ישעיה  של  הנחמה  בפרקי 

עלינו להבין מה מועילה נחמה. כאשר עם ישראל סובל 

גלות, צרות, חורבן ושמד, הרי יש בכוחן של מילים להפיג 

את עוצמת הכאב והיגון שבאים כתוצאה מהייסורים 

ישראל. לכלל  ובין  פרט  בתור  לאדם  בין  הקשים, 

כשנתבונן, נראה שיש בזה דבר עמוק. כשלאדם פרטי 

אירע אסון, והוא מצר על כך שנשאר לבד, מנחמים אותו 

כשמספרים לו על מעלותיו של הנפטר, והוא יכול להמשיך 

את דרכו. דברים אלו מחזקים אותו ונותנים לו גיבוי, באופן 

שהוא יכול לספוג את הייסורים והכאב שישנם בפרידה 

מנשמה יקרה, ולהמשיך את החיים בשביל הדורות הבאים.

עם ישראל, אחר שעבר מאורעות קשים שאף עם לא 

ייסורים, גלות ושואה, זכה להכריז על עצמאות  עבר, 

בארץ ישראל שלוש שנים לאחר שכבו כבשני אושוויץ.  

החולשות,  כל  למרות  ה'.  השגחת  גודל  מתגלה  בזה 

מתקבץ  חי,  ישראל  עם  הדעות,  וחילוקי  הפילוגים 

ב"ה. יציבה  כלכלה  עם  מדינה  ומקים  ישראל  לארץ 

אנו אמנם מוקפים אויבים שיום יום רוצים לפגוע בעם 

ישראל, אך הם אינם מצליחים, מפני שהקב"ה מסכל 

מצרים  "וסכסכתי  הפסוק  בהם  מתקיים  עצתם.  את 

במצרים", והם הורגים זה בזה. הם עסוקים במלחמות 

בינם לבין עצמם ואינם מותירים זמן להתנכל לעם ישראל.

במסכת  חז"ל  מאמר  את  לנו  מזכירים  הנחמה  פרקי 

'יומא', לפיו תיקנו אנשי כנסת הגדולה  לומר בתפילה 

'האל הגדול הגבור והנורא'. דניאל וירמיהו שהיו בזמן 

'הגבור  המילים  את  מתפילתם  השמיטו  החורבן, 

כבר  בתורה  שהרי  האמינו,  שלא  מפני  לא  והנורא', 

אלא  בתפילתו,  והנורא'  'הגבור  אמר  שמשה  מופיע, 

שלא יכלו להזכיר זאת בתפילה, משום שהציבור לא 

נוראותיו של  והיכן  גבורותיו  היה מסוגל להבין היכן  

הקב"ה, אם המקדש חרב והארץ שממה, ועם ישראל 

מושפל עד שאול תחתית. עד שבאו אנשי כנסת הגדולה 

ואמרו, שעצם העובדה שכבשה אחת יכולה להתקיים 

ונוראותיו.  גבורותיו   ניכרות  בזה  זאבים,  שבעים  בין 

כך עלינו להרגיש כשאנו מתחילים לקרוא את שבע 

דנחמתא. עברנו חורבנות, צרות וייסורים, ועד היום אנו 

סובלים מהאיומים של הרשעים מסביב. הנחמה היא, 

שלמרות כל הצרות, עם ישראל חי וקיים. אנו זוכים לחנך 

את ילדינו לתורה ומצוות, ולקיים את יישוב הארץ, למרות 

החולשות מבפנים, וההתנכלויות מבחוץ. כשרואים את 

גודל השגחת ה' מבינים את הנחמה. נמצא שהנחמה אינה 

מילים בעלמא, אלא פקיחת עיניים וראיית גודל השגחת ה'. 

בהיכנסנו אל 'שבע דנחמתא', אנו מתפללים שהקב"ה 

ינחם את עמו, ונזכה לתקן את עצמנו עד שנזכה לגאולה 

השלמה שהובטחה לנו מפי הגבורה, בקרוב בימינו, אמן  

פה    רלמנט
איך מתמודדים עם תופעת הרווקות המאוחרת בחברה הדתית לאומית?

סיפר לי אחד מראשי הישיבות המובילות, שעוסק רבות 
ובחור שעל  בשידוכין, שלא מזמן הוא שידך בחורה 
פניו נראו לו מתאימים. יום לאחרי הפגישה הגורלית, 
חזרה אליו הבחורה ואמרה לו שהשידוך לא עלה יפה, 
כי הבחור לא הצליח להגיד דבר תורה ברמה מספקת. 

את מחפשת רב, לא חתן, הבהיר לה הרב.
הסיפור ממחיש את אחת הבעיות המרכזיות והכאובות: 
תופעת הרווקות המאוחרת. הפיתרון מתחיל בחינוך. 
אנו מדברים רבות על חשיבות הקמת הבית היהודי וחיי 
הנישואין. כשאנחנו מחנכים אותם לצניעות מול תרבות 
המערב הפרועה, חשוב להבהיר להם, שהקמת משפחה 

לא עומדת בסתירה לכל ערכי הצניעות. 
בשנים האחרונות, אנחנו בבית היהודי משקיעים כספים 
רבים בנושא, במימון יועצים ובארגון תשתיות שיטפלו 
במשבר. אבל צריך גם לחשוב על פיתרון ברמה הארצית. 
כי הבעיה קיימת גם במגזרים אחרים בחברה הישראלית. 
במהלך כהונתי בכנסת הזמנתי מחקר, שגילה שבמדינות 
מזרח אסיה משקיעים כסף ממשלתי רב כדי לפתור 
בעיה לאומית דומה. הגשתי אז הצעת חוק שמסדירה 
את הנושא ברמה הלאומית, כולל תקציבים ותשתיות. 
לצערי, לא הספקתי להשלים את המלאכה. כשאשוב 
בע"ה לכנסת אני מתכוון להניף את הדגל הזה ולהביא 
לכך, שהמדינה תכיר שמדובר בבעיה שחייבים לתת 

עליה את הדעת.

לי  שנראית  שלה  טובה  חברה  מכירה  אשתי  "תגיד, 
מתאימה, אפשר להכיר ביניכם? "יוני, עזוב אותך, אני 

לא לחוץ, האמת, כבר אין לי כוח לנושא הזה". 

שיחה מוכרת, אבל יש לה גם המשך. בערב אני מתקשר 
בעשר  קורה?"  מה  "אחי,  בכנות,  אותו  ושואל  לחבר 
הדקות הבאות, אשמע את הקשיים והלבטים, ואולי גם 
את הייסורים הבלתי נגמרים של חברי, שמהלך מ'דייט' 

ל'דייט' כבר לא מעט זמן. 

יש צורך טבעי ומהותי לכולנו לבנות ולהקים משפחה. 
נכון, התרבות המערבית היום מקדשת את האינדיבידואל, 
ורואה בחיי המשפחה איום על 'המימוש העצמי' של 
הפרט. כתוצאה מכך, גם בציבור הדתי לאומי על גווניו 
השונים, מתפתח או עלול להתפתח כלפי חוץ, סגנון 

המקדש את חיי הרווקות. 

ועל בסיס המפגש שלי עם חבריי הרווקים,  להבנתי, 
כן וטבעי לראות את עצמו  בתוך כל אחד קיים רצון 

מוקף במשפחה וילדים. 

היכולת לסייע לחברים ולחברות הרווקים שמסביבנו, 
קשורה בראש ובראשונה, למודעות בינאישית לנושא. 
לפני כל כנסי הפנויים-פנויות החשובים למיניהם, אלו 
שזכו להתחתן חייבים להעמיד את עצמם במקום של 
האחרים, ובאופן אישי לנסות להכיר אחת לשני ואחד 

לשנייה. 

בגיל 34, שנתיים אחרי נפילתו של בעלי, מצאתי את 
עצמי חוזרת לעולם ה'דייטים', ממנו נפרדתי שתיים 
עשרה שנים קודם, כשנפגשתי עם מועלם. חזרתי לעולם 
הזה בידיעה, שאני רוצה להחזיר לחיי זוגיות, לפחות כמו 
זו שהייתה לי, מלאת אהבה, מפרגנת, מצמיחה ואולי קצת 
פחות מורכבת. שיתפתי את משפחתי וחבריי ברצון שלי 
לבנות זוגיות חדשה ומשפחתיות חדשה. היינו אימא, 
שתי בנות והרבה זיכרון של אבא.  נשאלתי "האם אפשר 
להציע בחורים חילוניים?" אני, שחייתי חיים מופלאים 
עם בעל חילוני, ידעתי שלא. הייתי צריכה להחליט על 
הגילאים של הבחורים שאני רוצה לפגוש, על עולמם 
הדתי, על מצבם המשפחתי, על מקום המגורים ועוד 
מאפיינים. ההצעות זרמו מכיוונים שונים )וזה המקום 
להודות לאנשים הרבים שחשבו עליי(. נפגשתי עם 17 
בחורים, בחרתי לראות בכל אחד את הנקודה שהוא 
מוסיף להתקדמות של חיי. בחרתי לא ליפול לייאוש, 
על  בעבודה  ומשקיעה  להתחתן  רוצה  שאני  ידעתי 
החלק שלי, יחד עם הרבה תפילות ובעצתו של הרב חנן 
פורת זצ"ל, "משאירה קצת עבודה לקב"ה". שש וחצי 
זכיתי לעמוד תחת  שנים אחרי הלילה הנורא ההוא, 
החופה ולבנות משפחה חדשה. מהתקופה ההיא נוספו 
לי הרבה חברים, ובעיקר ידיעה ברורה, שעל כל אחת 
ואחד מאיתנו לפתוח את לבו, עיניו ואוזניו, ולהשקיע 
בחיבור בין אנשים ובניית חורבה אחת מחורבות ירושלים.

העונים לשאלה: מתמודדים על מקום ברשימת הבית היהודי

ניסן סלומיאנסקי 
סגן נשיא מכון לנדר

יוני שטבון
מייסד תנועת "רננים"

שולי מועלם
יו"ר ארגון אלמנות ויתומי צה"ל
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המרצות ועם הצוות. כשהנשמה מאירה, 

הלימוד מהנה וערכי יותר.

ההרשמה
מסתיימת

על יסודי )ז-י(: תנ”ך  |  מחשבת ישראל  |  תושב”ע  |  תקשורת  |  לימודי ארץ ישראל  |  היסטוריה
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תואר ראשון .B.Ed ותעודת הוראה

פטור משכר לימוד בשנה א לבוגרות שירות לאומי • אפשרות לקורס פסיכומטרי במסגרת לימודי שנה א
 הסעות מרחבי הארץ )מותנה במספר הנרשמות(

מקסימה,  אישה  מלכה,  היקרה  משכנתנו  החל  הכל 
דתל"שית של הימים ההם. יום אחד הלכה מלכה לטייל 
עם התאומים בנווה חיים. היא חזרה הביתה ולילדים 
היה C39 מעלות חום. מלכה באה בריצה אל אמו"ר 

זצ"ל וביקשה סגולה נגד עין הרע. 

אני, בחור ישיבה צעיר, רציתי לבדוק את גישתה ואמרתי 
לה: "מלכה, את הרי אחות ראשית בבית חולים, את יודעת 
איך זה הולך עם חיידקים ומחלות. המחלה מקננת יום 
יומיים, ואח"כ מתפרצת בתסמינים שלה". נענתה מלכה 
ואמרה: "כשיצאתי מהבית, הילדים היו בריאים ונמרצים 
לכל דבר. בנווה חיים פגשתי חברה, שהרבה שנים אין 
לה ילדים )אז עוד לא היה מכון פוע"ה(. היא הסתכלה 
על הילדים ואמרה: 'איזה חמודים'! כמה דקות אח"כ 
חזרתי הביתה ולילדים היה חום גבוה. תגיד לי, אם זה 

לא עין הרע אז מה זה?"

אבי אמר לה מה לעשות, אך הדבר המריץ אותי והתחלתי 
לברר את העניין. קיבלתי שיעור ראשוני על כך מאמו"ר, 
והוא הציע לי להמשיך לברר את הנושא. בעקבות כך 
פניתי אל מו"ר הרב מרדכי אליהו ואל הרב כדורי זצ"ל 

ובעזרתם ביררתי לעומק את הסוגיא.

ונזכרתי  המחודשת,  החתונות  עונת  החלה  השבוע 
בשאלה ששאלתי את מרן הרב עובדיה יוסף שליט"א, 
מה מקור המנהג שאחרי שבירת הכוס בחופה מכריזים 
כולם 'מזל טוב? הרב השיב לי שאין לכך מקור, זה פשוט 
חיבור של שני מנהגים: מנהג אחד הוא שבירת כוס זכר 
לחורבן, ומנהג שני שבירת כוס כנגד עין הרע. מקורו של 
המנהג השני הוא בגמרא )ברכות ל:( מר בריה דרבינא 
שבר כוס יקרה בשווי 400 זוז )400 בגימטריא 'עין רע'( 
לבטל קטרוגו של שטן וע"י זה למנוע עין הרע. אחרי 

שפעלו למניעת עין הרע, אומרים 'מזל טוב'.

זאת  להזכיר  משתדל  אני  חופה,  עורך  אני  כאשר 
למשתתפים והתזמורת מסייעת בידי לחלק בין הדבקים. 

ישנה תפיסה נפוצה בציבור, שכל מי שאינו חושש מעין 

הרע, היא אינה פוגעת בו ]ובלשון חז"ל: "כל דלא קפיד 

לא קפדינן בהדיה"[. צריך לזכור כי מימרא זו לא נאמרה 

על עין הרע אלא על 'זוגות' )ראה 'עין הרע בעין היהדות' 

לרב משה יגודאייב פרק כ"ד(. 

בחז"ל ישנם מאמרים וסיפורים רבים הקשורים בעין 

הרע. 'והסיר ה' ממך כל חולי' אמר רב זו עין. רב בדק 

פעם את השטח בבית קברות וראה ש99% מתו מעין 

הרע ורק אחוז בודד מתו בדרך כל הארץ )ב"מ קז:(. 

לעומת זאת, חז"ל כתבו שבזרעו של יוסף לא שולטת 

עין הרע. זו הסיבה שרבי יוחנן, שהוא מצאצאי יוסף, לא 

חשש לישב בפתחי מקוואות כדי שיביטו בו )ברכות כ.(

מכאן מובנת הסגולה המיוחדת של חמסה. חמסה בעצם 

כן, מכסים עם חמש  באה לבטא את כיסוי העין. על 

האצבעות את העיניים ואומרים את המילים 'בן פורת 

יוסף בן פורת'- עלי )על( העין, דהיינו: שזה מכסה את 

העיניים ומגן מפני עין הרע.

מכאן אנו רואים, שעין הרע הוא דבר מאוד משמעותי 

ולא משהו שמבטלים אותו ביריקות או בסגולות. כך, 

שעין הרע-יש ובגדול וצריך לעשות מאמצים כדי לא 

לפגוע וכדי לא להיפגע. אבל מהו בדיוק עין הרע וכיצד 

ובינתיים נשמח  זה נשאיר לפעם הבאה,  הוא פועל? 

 pvpuah@gmail.com לשמוע מכם הסברים ורעיונות

דברים
עין הרע - יש או אין?בעלמא

הרב מנחם בורשטין - ראש מכון פוע"ה

הנחלאבי
ניתן להשיג את הדיסקים ללא תשלום עד גמר המלאי אצל:

הרב מנחם בן יעקב 02-6536920
פרסומי ישראל 02-6524649

קרן אביה
לע"נ אביה יהושע גולדברג ז"ל

3 תקליטורים - שיחות לפרשיות השבוע
בחמישה חומשי תורה

לעילוי נשמת בחור ישיבת אלון מורה
אביה יהושע ז"ל גולדברג

שניתנו על ידי הרב מנחם בן יעקב במכון מאיר

יצאה 

מהדורה 

נוספת
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להיזהר מהאינטרנט
עניין?!הרב אליקים לבנון - ראש ישיבת ההסדר באלון מורה ורב המועצה האזורית שומרון

משפחתי
שאלה 

אני פונה אליך בבקשת עזרה והדרכה. אני מתבייש לכתוב זאת, אבל החלטתי שאני חייב. לפני פרק זמן גלשתי באינטרנט ופשוט 
"קפץ" לי אתר של פיתויים ושחיתות. אם היה נגמר בכך, גם היה בזה די. אבל לצערי ולבושתי המשכתי ונפלתי עמוק, ממש 
לתהום. חזרתי הביתה, וכדי להימנע מלספר לאשתי, אמרתי לה שאני חולה, הייתי יומיים במיטה. אני מרגיש בגידה ומעילה, 

ורוצה לשתף את אשתי. האם זה נכון?

בראשונה, איני יכול ללטף ולהרגיע אותך, שלא נורא, 
הכל בסדר וכו'. ממש לא! אכן, גם מבלי לפרט במה 
מדובר, מדבריך עולה שהכישלון נורא, ואי אפשר 
לרפא שבר רב, על נקלה. תמיד אפשר ללכת בדרכם 
של חוה ושל אדם הראשון, אשר בנפילתם באכילה 
מעץ הדעת מצאו את הנחש אשם, או את האישה 
שנתנה לבעלה. דרך זו מביאה את המאירה אשר 

הטיל עליהם הקב"ה, כל אחד לפי דרכו. 
יכול לתלות את האשם באינטרנט,  גם כאן, אתה 
ובודאי שיש בכך אמת. אך אתה הוא בעל הבחירה 
החופשית, וחובתך לא להיכנס כלל לאתר מזוהם 
עד  עצמך  ולהשפיל  להיכנע  שלא  ובודאי  כזה, 
כדי ביטול רצונך. אכן, זו השפלה ועבדות רוחנית 
ומעשית, ללכת שולל אחרי פיתויים, שאנשים בעלי 
כוונות רעות שמים בדרכך. דרכך צריכה להיות כדרכו 

שלך יוסף הצדיק, שלא נכנע לאשת פוטיפר, וברגע 
קשה נראתה לו דמות דיוקנו של אביו, אשר סייעה 

לו לעמוד בפיתוי. 
ייסורים,  עצמך  על  לקבל  צריך  מחד,  אתה,  אף 
ובעיקר, לדבוק בדמות שהנך מעריך, דמות טהורה, 
כזה,  לפיתוי  תגיע  שוב  חלילה  אם  לך  שתעמוד 
דמות אשר תעלה במחשבתך ובעזרתה תיחלץ מכל 
רעה. אלא, שדרך זו אינה פשוטה. אם היית רווק, 
פטור מהתחייבויות, היה קל יותר לומר לך לשקוע 
למשך זמן בעצמך, לעבור ייסורי נפש, ואח"כ לצאת 
שוב לפעילות. אולם, אני מבין שהנך בעל משפחה. 
להינזק.  למשפחתך  שאסור  הוא,  הראשון  הכלל 
בשום פנים אסור לנפילתך להשפיע על היחסים 
הטובים עם אשתך. היא לא צריכה לסבול. חכמים 
הדריכו אותנו, ע"פ הפסוק: "אשרי נשוי פשע, כסוי 

חטאה", אשרי מי שמכסה פשעיו. אשתך זקוקה 
לך כעמוד שידרה של הבית. אם היא שומעת על 
נפילה שלך, כל עולמה מתמוטט. לכן, אין אפשרות 
שתתכנס בתוך עצמך, ובודאי לא לשתף את אשתך. 
אין לך מנוס, אתה חייב ללכת בדרך הקשה. למרות 
הנפילה, הצער והבושה שהנך מרגיש מעידות על 
הכיוון הנכון בנפשך. חובתך להאמין בעצמך, לדעת 
דווקא בעת כזאת,  שיש בכוחך לעלות מהנפילה. 
הגבר את האהבה לאשתך, הן במחשבה ובעבודה 
והן במעשה. אם תרגיש קושי, שתף גם  נפשית, 
חבר טוב במה שעובר עליך. אבל במשפחה, המשך 
להופיע מלא בטחון, אמונה וגבורה. וכמובן, כניסה 
לאינטרנט, רק בנוכחות אשתך או אדם בוגר, למנוע 

נפילה בעתיד!
חזק ואמץ! 

תשובה

ספר בראשית המהווה את ספר בניית בית ישראל, מציב 
מתקופת  האבות.  בתי  על  מרתק  לימוד  עינינו  לנגד 
'היציאות' ועד לזוגיותם המרתקת, גם בקבורתם ובחיי 

עולם הבא )ב"ב נח(.

לרגל ט"ו באב נעיין בקורות השדכן הרשמי הראשון. 
התחקות אחר מעשיו תאיר את עיננו בנושא זה. 

מצוה בו- הנצי"ב מדגיש שאברהם אבינו היה צריך להיות 
השדכן של יצחק "כי לולא זה )הסיבה המעכבת( לא היה 
מצווה לעבדו, אלא הוא בעצמו היה מזדרז  למצווה רבה 
זו, ליתן אישה ליצחק, שבזה תלוי כל התכלית" )גילוי 
שו"ע  הגאולה,  הבאת  לעולם,  שפע  הורדת  שכינה, 
אבה"ע א(. לא בטוח שעיסוק בשדכנות זו מצווה שיכולה 
להיעשות ע"י אחרים, כי אין כ"כ אחרים. ואל תפטור 
את עצמך בכך שאינך מתאים. תפנה את תשומת לב 
הרווק לשדכן או ההיפך. תתעניין, הרווקייה לדורותיה 
זקוקה לחיזוקים נוספים ולא רק לבן זוג. לא די שהוא 
לא מוצא את אשת נעוריו, לעיתים, גם חבריו הטובים 

מרימים טלפון רק בראש השנה.

גודל האחריות- מדברי אברהם והשבועה, אנו מבינים 
את האחריות הכבדה שלוקח על עצמו מי שרוצה לסייע 
בבניית בית בישראל. גם הבת קול השמימית, שיוצאת 
40 יום קודם יצירת הולד, רק אומרת בת פלוני לפלוני, 

כנראה, לשדך בפועל, זה כבר מורכב יותר.

התאמה רוחנית- אברהם מטריח את אליעזר לטוס לארם 
נהריים, כיוון שבנות כנען שקועות בזימה ומושחתות 
במידות. אך, דא עקא, שבית לבן ובתואל שרץ בצלמי 
עבודה זרה. ובכל זאת אברהם לא נמנע מלשדך לבית 
בתואל. דהיינו, יש כאן חסרון, אך נראה שהוא לא קריטי. 
רבקה ברצונה תוכל להשלים את הפער הרוחני בכמה 

שנות מדרשה, כפי שהיא אכן עשתה, "ותלך לדרוש את 
ה'"-שהלכה לביהמ"ד של שם ועבר(.

התאמה מידתית, ערכית- לאור הנ"ל ברור מדוע אליעזר 
בחן את מידת החסד של רבקה. מובן גם מדוע התורה 
מדגישה בהרחבה ובחזרה 'יתרה' את מעלת צניעותה. 
עולמה המידתי-ערכי של רבקה היה בנוי ביחס הפוך 
ונתינה אברהם  )וחרן(. על צניעות, חסד  כנען  לבנות 

היה מבטל שידוך.

התאמה שכלית ושאיפות משותפות- בזיהוי של רבקה 
את יצחק מרחוק, עוד בטרם המפגש, ניתן ללמוד מתוכן 
דבריה ומעשיה על התאמה זו, שגם היא מנחמת את 

יצחק אחרי אמו.

כי רבקה בשלה  ורצון להתחתן- אליעזר חש  בשלות 
)מעט בהלצה: אצל  רוצה  היא  לכך  ומעבר  לחתונה, 
בנות זה מתחיל בערך בגיל שנתיים, מתחפשות לכלות 
כי רבקה  זה מתרץ את המדרש שקובע,  אולי  וכדו'. 

הייתה בת שלוש בחתונתה, דבר המקשה על פשט 
דברי התורה, לכאורה. אלא ייתכן והמדרש אכן רוצה 
לבטא את מוכנותה הטבעית ל'קשר רציני'(. כשרוצים 
לשדך למישהו 'שהגיע לגיל שאפשר להתחיל' ומקבלים 
דחיות חוזרות ונשנות, אסור לוותר ולהגיד שאנו את 
שלנו עשינו. ייתכן וסירובו העקבי או חוסר ההצלחה 
ביצירת קשר, מעידים על קושי או באמת על חוסר 'מזל'. 
כשם שה' זיכה אותנו, כך צריך לעזור למשתדך בבירור 
הרצון, בזיהוי הבשלות והאם באמת יש לו מוכנות. אנשי 
מקצוע יכולים בהחלט להיות כתובת במקרים מסוימים.

כבוד )בגימטריה= לב(- אליעזר מכבד את רבקה ואת 
בית הוריה. הוא לא לוחץ. הוא שואל, מבקש, מציג את 
המציאות, הצורך והאידיאל ,וככלות כל השתדלותו הרבה 
הוא חותם: "ועתה אם ישכם עושים חסד ואמת את 
אדונִי הגידו לי, ואם לא, הגידו לי, ואפנה על ימין או על 
שמאל". לאליעזר יש לב! שידוכים זה לא בית חרושת. 
צריך לתת הרבה מקום וכבוד למושא הישיר של מעשינו.

שידוך  לסגור  מוכן  לא  אליעזר  ומחויבות-  אחריות 
בכל מחיר. הוא מקפיד הקפדה יתירה על כל הפרטים 
ההכרחיים ולא מחפש רק שליש גן עדן. הוא לא מוכן 
לקנות את הגן עדן שלו בזמן שהוא מכניס שני אנשים 

לגיהינום, ל"ע.

הכרת הטוב לצדדים- אליעזר מפרגן מאוד לזוג הצעיר 
ולמחותנים. העין הטובה היא מפתח לכל שידוך.

הכרת הטוב לרבש"ע- אליעזר מדגיש כל העת שאלוקי 
אברהם הוא שסגר את השידוך ומעבר לכך הוא משורר 

'מזמור לתודה' על השמחה הגדולה. 

"הבית היהודי- הוא אבן השתייה  לכל הצלחה לאומית!" 
)רש"ר הירש(  

צו השעה: להיות שדכן!
הרב יניב כהן, רב אולפנית ישורון

נקודה
למחשבה

לא בטוח שעיסוק בשדכנות זו מצווה 
שיכולה להיעשות ע"י אחרים, כי אין 
כ"כ אחרים. ואל תפטור את עצמך 

בכך שאינך מתאים. תפנה את תשומת 
לב הרווק לשדכן או ההיפך. תתעניין, 
הרווקייה לדורותיה זקוקה לחיזוקים 

נוספים ולא רק לבן זוג. 
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גילוידעת

נקודה
למחשבה

יו"ר "הבית היהודי", שר המדע והטכנולוגיה,
הרב פרופ' דניאל הרשקוביץ

יוצא למאבק בתשלומי ההורים הגבוהים 
במוסדות החינוך הדתי.

בין  בכוונת הרשקוביץ להוביל את המאבק,   
השאר במסגרת הדיונים על תקציב המדינה 
ובשיתוף קבוצה גדולה של הורים שהתארגנה 

ופנתה אליו בנושא. 

יוכל  לא  כי  הרשקוביץ,  הודיע השר  השבוע 
להצביע בעד מתווה האוצר כל עוד אין הפחתה 
בתשלומי ההורים בחינוך הדתי. "הורים רבים 
וקורסים תחת הנטל הכלכלי.  נקלעו לחובות 
בחינוך הדתי משלמים פי 10 ויותר מאשר בחינוך 
החילוני והחרדי. הציבור הדתי-לאומי נושא בנטל 
אך הוא הראשון שמשלם את מחיר הקיצוצים".

בעקבות פנייתו של השר הרשקוביץ, התחייב 
כי בדיוני התקציב הקרובים  ראש הממשלה, 
יגובש מתווה להפחתת תשלומי ההורים בחינוך 
הדתי-לאומי בעשרות אחוזים, מתוך שאיפה 
ההורים  לתשלומי  התשלומים  את  להשוות 

בחינוך החילוני. 

הרשקוביץ ממקד את המאבק בשתי דרישות 
יתקצב את הפער  עיקריות: שמשרד החינוך 
בשעות הלימוד בין בתי הספר הממלכתיים לבין 
בתי הספר הממ"ד, ושרשתות החינוך הממ"ד 
להקלה  ויביאו  יתייעלו  השונות  והעמותות 

משמעותית בתשלומי ההורים.  

קבוצת הורים הגישה השבוע לשר הרשקוביץ 
לעצומה  הורים.   4,700 חתמו  עליה  עצומה, 
צורף מכתב, בו הם מבקשים ממנו לטפל בבעיה 
הכואבת של גובה השכר הלימוד, שאותו הם 
נאלצים לשלם עבור כל ילד מכתה ז' ואילך." 
בין ההורים יש מי שנקלעו לקשיים כלכליים 
חמורים ולחובות שאין ביכולתם להחזיר, והם 
קורסים תחת הנטל הכלכלי. השר הרשקוביץ 
יוצא  נפגש עם נציגי ההורים והודיע, כי הוא 

עימם למאבק משותף.

נוף חריש
הקריה הדתית-לאומית החדשה בעיר חריש
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אל תגיד
לא ידעתי!

הצטרפו לבניית
הקהילה הדתית

העירונית המתוכננת,
הראשונה בישראל 

החל מ 450,000 ₪
)מחיר משוער לזכאים(

לדירת 3 חדרים
עם אופציית הרחבה ל- 5 חדרים

 www.nofharish.co.i l072-2525-772  |

built-in חדש! תכנון קהילתי •
• מאות יחידות דיור בנות 4, 5 ו-6 חדרים

• בתים ודירות באיכות הבניה הגבוהה ביותר
• מוסדות חינוך, מבני ציבור ופארקים מובנים

• חצי שעה ממרכז הארץ סמוך לכביש 6
• אפשרויות תעסוקה רבות באזור

• מיסודו של הגרעין התורני בחריש, היוזם   
   ומלווה את הקריה החדשה

שאלה:

של  היחודיות  מהי 
שכונת נוף חריש?

תשובה:

במילה אחת - הקהילה!
בנוף חריש יהנו מאות 
איכותיות  משפחות 
חיים  של  משילוב 
מגובשת  בקהילה 
מגורים  עם  ותומכת 

בעיר הגדולה.

דיור

והרשמו: כנסו  יותר?  לדעת  רוצים 

למכובדינו החביבים
לרב אבי ופנינה ברמן

מזל טוב
בהיכנס בנכם היקר

שלמה ברמן
לעול מצוות

תזכו יחד לרוות ממנו נחת עד בלי די

ישראל גולדברג
וצוות פרסומי ישראל
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התקופה האחרונה היא תקופת חידוד בישראל. שאלות 
ועולות.  צפות  לשטיח,  מתחת  טואטאו  היום  שעד 
נושא שילוב החרדים  אי אפשר להתעלם מכך:  כבר 
בחברה הישראלית, סוגיית הפערים החברתיים בישראל, 
רחב  ציבור  וחשפה  האחרונה  בשנה  ראש  שהרימה 
שנמצא במצוקה, הנושא המדיני, שיצר קרע בחברה 
הישראלית ונע בין אלטרנטיבות, שהאחת רעה מרעותה, 
של  בפריפריה  אנושות  הפוגעת  המסתננים,  סוגיית 
ישראל ומאיימת על צביונה היהודי של המדינה, מצוקת 
הרופאים המתמחים, סוגיית הגרעין האיראני ועוד. אלה 
נושאים שונים זה מזה, אבל דבר אחד משותף להם: 

בכולם אין קול לציבור הדתי לאומי. נאלמנו דום.
כולם יודעים שליברמן בעד שירות לכל, באופן פופוליסטי 
להחריד, אין מי שלא שמע, שמופז הוא בעד שוויון 
בנטל, שלי יחימוביץ מזוהה עם הנושא החברתי, יאיר 
לפיד שואל "איפה הכסף", זהבה גלאון בטוחה שיש 
לה פתרון מדיני, אלי ישי הוא אביר חברתי, השר כחלון 
מוריד את מחירי הסלולר, מרצ פועלת בעד המסתננים 
דה פקטו, ואותו מופז, שוב, נגד תקיפה באיראן. ומה 

איתנו? דממה.
בפוליטיקה,  'נספרים'  שאיננו  כך  על  קובלים  רבים 

שאיננו מצויים בצמתי קבלת ההחלטות, שאין לנו אף 
יותר  בכירה  נציגות  מקבלת  שש"ס  בשמינייה,  נציג 
מאיתנו בהחלטות הגורליות ביותר של חיינו. אך אנו 
אשמים. בשום תחום איננו מציגים חזון ברור, תכנית, 
גיוס החרדים?  בעניין  אמירה כלשהי.  מהי עמדתנו 

בתחום הכלכלי-חברתי? מה תכנית הציונות-הדתית 
בעניין יהודה ושומרון?

קחו לדוגמא את התוכנית המדינית, "תוכנית ההרגעה", 
שיצאה לפני מספר חודשים, ובה הצעתי להחיל מיידית 
את החוק הישראלי על שטחי C. התוכנית עוררה תגובות 

שונות מימין ומשמאל. יאיר לפיד כינה אותה "לא ציונית". 

שיהיה. שלום עכשיו תקפו אותה בחריפות. הוזמנתי 

דיונים עליה  ניהלנו  נרחבים,  להציג אותה בפורומים 

והפלא ופלא, האג'נדה השתנתה: במקום להתווכח על 

עניין הקמת מדינה פלסטינית כן או לא, הדיון עבר לעניין 

החלת החוק ביהודה ושומרון. פתאום אנו יוזמים.  זה עבד. 

בימים האחרונים הקמתי צוותי חשיבה שונים, בתחומים 

העומדים על סדר היום הלאומי. אנחנו מתכוונים להציג 

את עמדתה של הציונות הדתית, באופן ברור כפי שלא 

היה מעולם. אולי אנחנו כל כך עסוקים בעצמנו ובמדוע 

המצב הפוליטי שלנו מידרדר מבחירות לבחירות, עד 

שאנחנו פשוט לא מרימים את הראש ורואים, שזה לא 

שלא בוחרים בנו, אנחנו פשוט לא מציעים לאנשים 

בחירה במשהו.

הצעד הראשון שלנו בדרך להנהגה עובר קודם כל בהצגת 

עמדות ברורות. אני סבור, כי אין טעם רק להאשים את 

ובהפיכתנו ללא  העסקנות הישנה בנטישת המפלגה 

רלוונטיים. הרי אם אין לנו מה להגיד, למה שישמעו 

הזמן  זה  עכשיו  מאחורינו,  חזון  שבת  בכלל?  אותנו 

להשמיע חזון בקול צלול וברור  

רוצים להנהיג? תציגו חזון!
נפתלי בנט, ממקימי תנועת "ישראל שלי"

מלון
אורחים

יוצאתמדעתה 

עיון. ציירה: תיקי עדרי
תודה להראל גרוס על הר

אז איזה מכשיר 
את מעדיפה 
בהתעמלות?

טבעות!

המדור מוקדש ל: 
אביחי בן דוד וחנה שטיינברג;
בתאל כאוי ורחמים אברג'ל;
אהרוני כהן ואוריה גינדי הכהן;
ליאת בבקוף ועודד מלכה;
ספיר לוי ושחף-חן ציטרין;
תחיה שלוה ואריה קלטר;
תאיר כהן ויצחק ניסימי;

שהתחתנו\מתחתנים השבוע. 
ול: אילת גוטסמן ונירעם קלנר;
אדוה נורדן וגיל וקסברג;
גיא שרעבי ומוריה מנצור;
תמר הרץ וגלעד ניר;
שירה גנזל ואורי כהן;
יונתן לילינג ודקלה אורלינסקי;
אילן מינס ודורית גמליאל;

שהתארסו בשבוע האחרון.  
ולכל אלו שעדיין מחפשים, 
כן,  שימצאו בקרוב!
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אולי אנחנו כל כך עסוקים בעצמנו ובמדוע 
המצב הפוליטי שלנו מידרדר מבחירות 

לבחירות, עד שאנחנו פשוט לא מרימים את 
הראש ורואים, שזה לא שלא בוחרים בנו, 
אנחנו פשוט לא מציעים לאנשים בחירה 

במשהו.
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הלל
אומר

"זוהר הרקיע" - 7 שנים לגירוש גוש קטיף
הרב הלל הורוביץ - היישוב היהודי בחברון

בשבוע של תשעת הימים, הוזמנתי להקרנה מיוחדת 
2 בחורים  "זוהר הרקיע", שהפיקו  של הסרט החדש 
לקולנוע  בי"ס  בוגר  בנימין,  ואליהו  גל  בני  צעירים: 
יהודי שליד ישיבת "תורת החיים". עלילת הסרט, שזכה 
שבועות,  מספר  לפני  דרום  קולנוע  בתחרות  בפרס 
עוסקת בהכנות הצה"ליות לגירוש תושבי גוש קטיף 
שטיפת  שיטות  את  חושף  הסרט  השומרון.  וצפון 
המוח והמניפולציות הרגשיות, שהופעלו על החיילים 
והשוטרים לקראת ביצוע הגירוש. סרט קשה, מזעזע 
ומעורר אותנו להבין, כיצד התרגש עלינו הגירוש הבלתי 
אנושי בכזאת קלות, ע"י טובי בחורינו, חיילים, קצינים 

ומפקדים. 

הסרט העלילתי, באיכותו ובאמינותו, יכול לשמש ככלי 
הישראלית  לחברה  מהכלל  יוצא  הסברתי  תקשורת 
ולמנהיגיה, וללא ספק יכול לגרום לחשיבה מעמיקה 
וכואבת, האם ראוי, נכון ומוסרי לשתף את חיילי צה"ל 
והחרבת  הגירוש  כפקודת  אנושיות,  בלתי  בפעולות 

יישובים בארץ ישראל. 

אינני נאיבי, ואני יודע כי סרט אחד, ככל שיהא מוצלח, 
אין בכוחו לחולל מהפכה תודעתית, רוחנית וחברתית. 
והבנה שכדי  יש פה התחלה חשובה של הכרה  אבל 
להשפיע,לחנך ולעצב את הציבוריות הישראלית, צריך 
להשתמש בכלים ובמדיה שהחברה צורכת. אי אפשר 
ולקוות  גבעה,  עוד  ובכיבוש  קרוון  בעוד  להסתפק 

שהחברה הישראלית תלך אחרינו. צריך להעצים את 

השימוש באותם כלים: תקשורת ומדיה הנמצאים בכל 

בית, במסכי המחשב, בבתי הקולנוע ובתיאטראות. כאן 

המקום לברך את הרב שמואל טל על היוזמה הברוכה, 

כוח  ויישר  יהודי,  ומשחק  לקולנוע  בי"ס  הקמת  של 

גדול והצלחה לבוגריו, ומתוך כך: קריאה לכולנו לעודד 

להשקיע  הדתית,  בציונות  המוטיבציה  את  ולהגביר 

משאבים כספיים ואנושיים, לפתח ולשכלל את השימוש 

בתקשורת ובמדיה לכל סוגיה, השקעה נכונה ומיטבית 

יכולה לחסוך לנו מאבקים והתמודדויות בהמשך בניין 

הארץ  

הרחיבי מקום אהלך )ב'(
הרב סיני לוי - דיין בארץ חמדה גזית ורב הישוב מצפה אילן

שורת
הדין

המקרה < משפחת לוי גרה בקומת קרקע של בית משותף, ומשפחת כהן גרה בדירה 
מעליה. דיירי הבניין חברו לתוכנית הרחבה של דירותיהם. על מנת לאשר את הבנייה 
צריך היה לשנות את התב"ע )תוכנית בניין ערים(, ולהגיש בקשות להיתרי בנייה 

בהתאם לתב"ע החדשה. השכנים ביצעו את התהליך וקיבלו היתרי בנייה. 
משפחת לוי ביצעה הרחבה גדולה יותר מאשר שאר המשפחות. לטענת משפחת 
יותר  ניצלו  לוי  כיוון שמשפחת  לוי,  זכאית ל'תשלומי איזון', ממשפחת  כהן, היא 
אחוזי בנייה מאשר הם, והחוק קובע שבמצב כזה יש לשלם תשלומי איזון. בית 
הדין נזקק להכרעה בשאלת תוקפו של החוק, והאם בנדון דידן יש חיוב בתשלומי 

איזון על פי החוק. 

דיון < תשלומי איזון משולמים על פי החוק, כאשר אחד השותפים בבניין משותף, 
מרחיב את דירתו ומנצל אחוזי בנייה פנויים, יותר מאשר חלקו היחסי בבית המשותף.

חובת הפיצוי על שימוש תשלומי איזון עולה עם דרכה של תורה. שכן, אחוזי הבנייה 
של בית משותף הם רכוש משותף לכל הדיירים. אם אחד הדיירים מנצל את הרכוש 
המשותף יותר מאחרים, עליו לפצותם )ודין 'כופין על מדת סדום' אינו חל במקום 

בו נלקחת לצמיתות זכות ממונית מפלוני ואכמ"ל(. 

נציין, שיש לחוק גם תוקף מדינא דמלכותא, על פי העיקרון שקבע החתם סופר, 
שבמצב בו התקנה נצרכת "ואלו באו לפנינו היינו גם כן מתקנים", דינא דמלכותא 

תקף. בעניינו, המציאות של בתים משותפים דורשת הסדרה ועל כן החוק תקף. 

בענייננו, ערב ההרחבה, לא היו זכויות בנייה 'פנויות' בבית המשותף המדובר. הצדדים 
הגישו יחדיו בקשה לשינוי תב"ע, בה הוגדלו זכויות הבנייה. כפי שחזר ואמר הנתבע, 
בשעה שהגישו את התוכניות יכול היה לבקש הרחבה גדולה הרבה יותר, אך לא עשה 
זאת משיקולים כאלה ואחרים. על כן, במקרה דנן, משפחת כהן לא נחסרה דבר. לא 
נגרעה מהם כל אפשרות בנייה פוטנציאלית. ולהיפך, הבנייה הפיזית של התובעים 

אפשרה להם תוספת גדולה מאד לדירתם )חלק כחדר וחלק כמרפסת(.

לא  איזון,  בתשלומי  בחיוב  ההלכתי-משפטי  ההיגיון  של  הבחינה  מן  ועוד,  זאת 
התקיים המצב המחייב תשלומים אלו. שכן, תשלומי איזון מתייחסים למצב בו אדם 

אחד עושה שימוש ברכושו של האחר. בענייננו, התב"ע שהוגשה על ידי התובעים 
והנתבעים כאחד, התייחסה מלתחילה לתוכניות ההרחבה שהוגשו בצמוד לה, כך 
שלכל אחד יוחסו מלתחילה זכויות הבנייה המסוימות שלו.  נמצא, שמעולם לא 
היה רכוש משותף שהיה שייך גם למשפחת כהן, ושמשפחת לוי עשתה בו שימוש. 

החלטה < משפחת כהן אינה זכאית לתשלומי איזון, שכן בבניית התובעים לא נגרעה 
מהם כל זכות שהייתה להם קודם לאותה בנייה. 

תמצית חלקית מתוך פסק הדין בתיק 70012, בהרכב הרב עבדיה אחיטוב, אב"ד, הרב 
מנחם יעקובוביץ’ והרב סיני לוי )חלק אחר של פסק הדין פורסם בשבוע שעבר(. 
פסק הדין המלא מפורסם באתר בית הדין והוא עוסק בהיבטים נוספים של המקרה 

 www.eretzhemdah.org/beitdin

נווה צוף )חלמיש(נווה צוף )חלמיש(
ממשיכים    בצמיחה

בואו לצמוח עם קהילה תוססת ומגוונת

נותרו
3 בתים
אחרונים

צלם: שחר כהן
היישוב: קהילתי  260 משפחות

המיקום: כ- 15 דק' ממודיעין, 35 דק’ מירושלים, 45 דק’ מת”א
הבית: חד משפחתי על חצי דונם, 109 מ”ר, 4 חד’ + 75 מ”ר מעטפת

w w w. a m a n a . c o . i l
מרכז  1-800-260-240  

מידע
אמנה

בתי
אמנה

השכרה ויחידות  קראוונים  מגוון 

לפרטים: שרונה - 052-7906119

צמוד למדד תשומות הבניה 06/12

רק₪824,000

לאירגון של הפצת תורה

מקרבים לבבות מקרוב

דרוש
מנהל
ראש גדול, רצינות

לע"נ אביה יהושע גולדברג ויהונדב הירשפלד 

קו"ח למייל
karovelay@gmail.com

מתאימים יענו
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קוראים את השטחעולם כמנהגו נוהג 
בצלאל סמוטריץ' - מנהל הפעילות בתנועת רגבים

"מקריאה ראשונית של הדו"ח ניתן כבר לקבוע כי 

הדו"ח מאתגר את הפרדיגמות המשפטיות שהציגה 

המדינה ואימץ בית המשפט העליון בארבע וחצי 

העשורים האחרונים מאז תפיסת אזור יהודה ושומרון 

קונקרטיות  קביעות  לצד  זאת  צה"ל.  כוחות  בידי 

בדיני המקרקעין  לסוגיות משפטיות שונות  ביחס 

בהם  הטיפול  ואופן  באזור,  והבניה  התכנון  ודיני 

לאורך השנים".

יהודה  לאזור  היועץ המשפטי  במילים אלו מסכם 

על  צה"ל  לגורמי  הוציא  שהוא  סקירה  ושומרון 

המלצות דו"ח לוי שפורסמו לפני מספר שבועות.

מילים אלו משקפות את הטלטלה העזה שאחזה 

גורמי המנהל  ובעיקר בקרב  במערכת המשפטית, 

האזרחי, מאז פורסם הדו"ח. ואכן, הדו"ח מזעזע את 

אמות הסיפין של המערכת ושומט את הקרקע מתחת 

למדיניות העוינת שהונהגה באזור בשנים האחרונות. 

אין כאן המקום להתווכח עם קביעותיו של היועמ"ש 

הישראלית  לעמדה  הדו"ח  של  ההתאמה  בשאלת 
המסורתית ולפסיקות בג"צ. נאמר רק שקביעותיו 
לפיהן הדו"ח סותר עמדות אלו הן יותר משאלות לב 
מאשר אמת עובדתית ומשפטית. כפי שכבר כתבנו 
כאן בעבר, מדיניות צה"ל והמנהל האזרחי בשנים 
האחרונות כלפי ההתיישבות והמתיישבים מבוססת 
על ההנחה, לפיה יהודה ושומרון הם 'שטח כבוש', 
ההתיישבות היא מעשה בלתי חוקי, והפלשתינים 
זכאים להגנה עודפת בשל היותם 'אזרחים מוגנים'. 
הראשונה,  מהשורה  משפטנים  צוות  בא  פתאום 
חוזר אל אמיתות היסוד ושולל את תפיסת השטח 
הכבוש מיסודה. בכך נופלים כמו אבני דומינו יתר 
הצווים והנהלים המפלים של המנהל האזרחי ומונחת 

התשתית למדיניות ציונית, הוגנת ושוויונית יותר.

ניתן  לוי,  דו"ח  על רקע המהפך התפיסתי שמגלם 
המנהל  גורמי  של  העזה  ההתנגדות  את  להבין 
את  לעכל  שלהם  הרב  הקושי  ואת  להמלצותיו 
השלכותיו. אבל לא ניתן להבין, ולא ניתן בשום אופן 

לקבל במדינה דמוקרטית מתוקנת, את המשכה של 
המדיניות הקודמת, תוך התעלמות מהמלצות הדו"ח, 
משל לא נכתב ולא הונח על שולחנה של הממשלה. 
שולחן  על  הדו"ח  הונח  מאז  שחלפו  בשבועות 
במדיניותם  האזרחי  במנהל  ממשיכים  הממשלה 
הברורות  המעשיות  ההמלצות  אף  ועל  הקלוקלת 
שנכתבו בו - "עולם כמנהגו נוהג". בימים שלאחר 
פרסום הדו"ח פתח המנהל האזרחי ב"נוהל לטיפול 
בסכסוכי מקרקעין", נוהל שהוועדה ממליצה לבטל 
תוך שהיא מותחת עליו ביקורת קשה, לפחות כנגד 
שתי חלקות המוחזקות ומעובדות על ידי מתיישבים 

במשך שנים רבות.

על ועדת השרים להתיישבות לקבל החלטה מיידית 
באופן  שבדו"ח,  המעשיות  ההמלצות  אימוץ  על 
שיחייב את כלל הגורמים לנהוג על פיו ולזנוח לאלתר 
את מדיניותם הקלוקלת. בלא שתתקבל החלטה כזו 
יוכלו גורמי השטח להמשיך בהתעלמותם מהדו"ח 

והוא ייוותר חסר תוקף משפטי 

שיחקו  שילדים  סופר  עגלת  הרחוב  במורד  ראיתי 
השבת  מצוות  לקיים  שצריך  כך,  על  חשבתי  איתה. 
איתה  אלך  אם  אך  לסופר.  אותה  ולהחזיר  אבידה 
את  לקחנו  ילדיי  או  שאני  יחשבו  אנשים  ברחוב, 
לי. נעים  לא  מאוד  וזה  רשות,  ללא  מהסופר   העגלה 

שאלתי את הרב, האם זה שיקול?
הוא אמר, שבאופן עקרוני ישנה מצוות השבת אבידה 
מפגיעה  להיזהר  יש  שני,  מצד  אך  אלו,  עגלות  כלפי 
הבא: המבחן  לפי  תתקבל  ההכרעה  הטוב.   בשמך 
אחד  לך.  השייכת  סופר  עגלה  לך  שיש  לדמיין  תנסי 

הולכת  היית  האם  ברחוב,  אותה  השאיר  מילדייך 
להביא אותה? במידה ואת עונה לעצמך, שלא שווה 
להתבזות וללכת עם עגלת סופר ברחוב, הרי את פטורה 
מהשבת אותה עגלה, שראית ברחוב. לתשובה מלאה: 

 mishpatlaam.co.il

עגלת סופר ברחוב
 הרב אריאל בראלי

משפט
לעם
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מוקדש באהבה ללומדי הדף היומי באחוזת אתרוג, 
שעמלים על התורה, בשמחה.

דוד סקר  נסתיימה לה תפילת השבת. הרב  זה עתה 
בשעשוע את עלייתו הנרגשת של אליה הקטן, לשירת 
אנעים זמירות. עוד בטרם החל אליה את שירתו, עלה 
יאיר הגבאי להודיע מספר הודעות שגרתיות. הרב דוד 
הביט בו באדישות, אין הוא מתפלל קבוע בבית כנסת 
זה, וממילא אין ההודעות נוגעות אליו. מדי פעם, הוא 
מתעורר בשבת מאוחר, ורק אז הוא שם את פעמיו אל 
בית כנסת זה.  הוא החליט לנצל את השניות שנותרו, 

לעלעול קל בעלוני פרשת השבוע, שהיו באמתחתו.

דוד",  הרב  של  שיעור  יתקיים  התפילה  לאחר  "מיד 
הוא שמע את יאיר מכריז. בשנייה הראשונה הוא היה 
בטוח שלא שמע היטב, אך תוך שניות אחדות נזכר, 
שלפני זמן רב התחייב להעביר שיעור, דווקא בשבת 
זו. עמדו לפניו שתי דקות להחליט על נושא השיעור. 
באותו שבוע הוא למד עם תלמידיו את סוגיית תלמוד 
תורה. בהחלטה של רגע, הוא החליט להעביר שיעור 
בנושא זה. במהלך השיעור הוא הזכיר את דבריו של 
האגרות משה, המצדד שעיקר מצוות תלמוד תורה 

לאדם עובד, הוא לחתור לידיעה של כל חלקי 
התורה. אם כך, הכריז הרב דוד, יש לשאוף 

להשתתף בשיעור דף יומי.
"אשריכם תלמידי חכמים שדברי תורה חביבים 

עליכם ביותר"
מוזר, הרהר יואל לעצמו, חשבתי שהיום תורו של הרב 
להרהר.  אין  הגבאי  דברי  על  אך  שיעור.  להעביר  חגי 
הוא מיהר לתפוס את מקומו והחל להקשיב לשיעור. 
תכונה מיוחדת יש לשיעורים בשבת אחרי התפילה, 
הם עוסקים בנושאים הלכתיים חביבים, מה ראה לו 
הרב דוד לעסוק בנושא כה כבד. לאחר מספר דקות 
יהודי  לכל  יש  כן,  ..."אם  שמע  הוא  חלקית,  בהאזנה 
לחתור להשתתף בשיעור דף יומי". מאותו רגע, הוא 

פסק מלהקשיב, הוא החליט לעשות מעשה.
"הנחמדים מזהב ומפז רב ומתוקים מדבש ונופת צופים"
"אבל, בדקת אם יש לכך דרישה?", הקשה הרב דוד 
המופתע. "נתחיל, והאנשים יבואו", ענה לו יואל בחיוך. 
"ומי יעביר את השיעור?" שאל הרב דוד בחשש. "נתחיל, 

ותהיה סיעתא דשמיא", פסק בהחלטיות. 
"בטח בה לב בעלה ושלל לא יחסר"

אפילו  חשש  דוד  הרב 

להעלות את הנושא בפני אשתו. גם כך, 

הוא ממעט להיות בבית. הוא סיפר לאשתו, בגאווה, 

"אמרה  בסדר,  "זה  יואל.  של  להפצרותיו  סירב  כיצד 

יהודית. "אתה יכול להעביר את השיעור".

"מה אהבתי תורתך , כל היום היא שיחתי"

"כי בזמן ימי הזיבה לא מטמאים אותה מעת לעת", 

ענה נפתלי לשאלתו של יהודה. "כבר למדנו את זה 

"אולי  מוטי.  לשניהם  הודיע  חודשים",  מספר  לפני 

קצת שקט, ותתנו לרב דוד להסביר", גער בהם אלעד. 

אליהו התבונן בשעון וחיכה לזמן בו יוכל למזוג את 

לעצמו  לחש  דוד  הרב  ורק  הרחבה,  למשפחה  התה 

"אשריכם ישראל"... 

הדף היומי
חברותאהרב דני אלינר - ר"מ בישיבת ההסדר "אור עציון"

פרס 'כוריאוגרף צעיר' לבוגרת המסלול 
למחול במכללת אורות ישראל

אביטל בן גד, בוגרת המסלול למחול במכללת אורות 
במעמד  'נגה',זכתה  בלהקת  וכוריאוגרפית  ישראל 
לתרבות  הפיס  מועצת  מטעם  צעיר'  'כוריאוגרף 
מופע  שלי",  "הבית  ביצירתה  ולתמיכה  ואמנות, 
כסלו  בחודש  יועלה  אשר  לילדים,  מחול  תיאטרון 

תשע"ג במסגרת הפעילות של להקת 'נגה'. 

למחול,  ומורה  רקדנית  כוריאוגרפית,  כיום  גד,   בן 
ישראל,  אורות  במכללת  למחול  במסלול  מכהנת 
לתואר  ולומדת  הוראה,  ועוזרת  פדגוגית  כמדריכה 

שני במסלול הבינתחומי באוניברסיטת תל-אביב. 

 )2009( תש"ע  בשנת  הוקמה  'נגה'  המחול  להקת 
במכללת אורות ישראל, מתוך מטרה ליצור מסגרת 
מקצועית ייחודית לכוריאוגרפיות ולרקדניות שומרות 
והגשמה אישית  מצוות, הרואות במחול דרך חיים 
עצמאיות  ליוצרות  מאפשרת  הלהקה  מקצועית. 

לפתח ולטפח את הדיאלוג בין עולם הרוח היהודי 
דתי ממנו הן יונקות לביטויו האמנותי האישי. הדיאלוג 
בין העולמות מהווה קרקע פורייה ליצירה אמונית 
אמנותית חדשה ולעולם מחולי ייחודי, הנרקם אט 
אט כחלק מעיצוב חיי התרבות והרוח, בחברה הדתית 
ויוצרות  רקדניות  ככלל.  בישראל  והחברה  בפרט 
הלהקה הן בוגרות המסלול למחול ותנועה במכללת 
טליה  הלהקה:  ומנהלת  מייסדת  ישראל.  אורות 

פרלשטיין, מנהלת אמנותית: שרונה פלורסהיים.

אכלוס שתי השכונות החדשות
בקדומים  נותרו 

2
נותרו 

7

דירות 
אחרונות

דירות 
אחרונות

שכונת 
מעוז עִדו

שלב א‘

שלב ג‘שלב ב‘

שכונת 
קול צופייך

שלב ב‘שלב א‘

במחיר 
מיוחד

המכירה
החלה  נמכר

בקרוב

לעשרות המשפחות שרכשו בקדומים
תודה 

רצינו לומר

klaad.co.il

בגלל האנשים
קדומים
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של רקע  ילדיהם  שבעת  מתוך  שני  נולדתי 
גרנו  בילדותי  שילה.  ומרים  דניאל  הרב 
לרמת  משפחתי  עברה   17 בן  וכשהייתי  בנחלים 
קצרין.  העיר  לרב  התמנה  שאבי  לאחר  הגולן, 
מגיל 14 ועד גיל 31 זכיתי ללמוד בבתי המדרש בישל"ץ, 
בישיבת קדומים, במרכז הרב ובכולל בראשות הרב טל 
קרבית  בהנדסה  כלוחם  שירתי  בצה"ל  דקלים.  בנווה 
במסגרת 'הסדר מרכז'. לימדתי כר"מ בישיבת ההסדר 
בקרני שומרון ועבדתי במערכת העיתון 'מקור ראשון', 
כך הגעתי  ביוזמת הקמתו.  הייתי מעורב  לכן  שקודם 
לעולם התקשורת, שמעולם לא תכננתי להיות חלק ממנו. 
לאחר מספר חודשים התמניתי לעורך ראשי, תפקיד בו 
נשאתי במשך שנתיים וחצי. בהמשך, התחלתי לשדר 
יומני בוקר בערוץ שבע, ואז הקמנו את העיתון 'בשבע', 
שאני נושא בתפקיד עורכו הראשי בעשר שנות קיומו.
עידית  אשתי  שומרון.  לקרני  עברנו  שנים  כ-16  לפני 
מלמדת יהדות ו'שיטת ימימה' ושותפה מרכזית בצוות 
ילדים  שמונה  לנו  יש  'שילת'.  מדרשת  של  החינוכי 

בגילאי 8 - 21.

ברוח בשבע  ארצי  חינמון  להקים  היה  הרעיון 
ערוץ 7 שיגיע אל כל הציבור הדתי, גם 
למי שלא מסוגל או מעוניין לשלם על עיתון. התכנית 
שהצעתי נפגשה עם כוונתם של ראשי ערוץ 7 להקים 
ערוצי תקשורת חלופיים, למקרה שהרדיפות נגד תחנת 
הרדיו יביאו לסגירתה. מלכתחילה דיברנו על משהו בסדר 
גודל של עלון בית כנסת - 16 עמודים, שמחציתם פרסום. 
בסייעתא דשמיא גדולה זכינו להתפתח עד לעיתון בשני 
חלקים עם למעלה מ-80 עמודים שמופץ בכל הארץ, 
במה  להיות  נועד  בשבע  אילת.  ועד  שמונה  מקרית 
מרכזית לציבור הדתי-לאומי, ששמה בראש סדר היום 
את הנושאים הלאומיים והמגזריים המעסיקים אותו, 
ועוסקת בהם מתוך מבט של ערכי התורה, העם והארץ. 
ועוד משפחות,  גם מספק אלטרנטיבה לעוד  העיתון 
שמסתייגות ממסריה וערכיה של התקשורת החילונית 
 tgi סקרי  פי  על  הביתה.  להכניסה  מעוניינות  ואינן 
המתפרסמים פעמיים בשנה, בשבע מוביל את העיתונות 
משנותיו  החל  והחשיפה,  הקריאה  בשיעור  הדתית 
הראשונות ועד היום. העיתון מחזק את התודעה של 
הציבור הדתי-לאומי, מעצים אותו ומציב בפניו אתגרים.

הציבור תקשורת מגזרית וכללית 
י  ת ד ה
הכללית  שהתקשורת  משום  משלו  לתקשורת  זקוק 
אותם.  לחזק  במקום  ערכיו  את  ושוחקת  מכרסמת 
הציבור הדתי-לאומי מצטיין בנשיאתו בעול המשימות 
הלאומיות השונות, ומוציא מתוכו כוחות חלוציים, בדרך 
בתורתה  האומה  תחיית  של  השלם  החזון  להגשמת 
הזה  הציבור  על  התקשורתית  ההשפעה  ארצה.  על 
חשובה מאוד, כמו טיפוח המוטיבציה של לוחמי סיירת. 
במקביל, חשוב מאוד שאנשים 'משלנו' ישתלבו גם בכלי 
התקשורת הגדולים שמשפיעים ישירות על כלל הציבור, 
אך יש צורך בזהירות גדולה מפני ההשפעה הסביבתית 
ההתקדמות  בקצב  וטובים.  רבים  שחקה  שכבר  שם 
הנוכחי, יעברו עוד שנים רבות עד שעיתונאים בעלי 
השקפה דתית-לאומית מוצקה יוכלו לקבוע סדר יום 
בתקשורת הכללית. התקשורת המגזרית בכלל ועיתון 
על  גם  רבות,  עקיפין  בדרכי  משפיע  בפרט  'בשבע' 
ההחלטות.  מקבלי  על  וגם  אותו  קורא  שלא  הציבור 
רגישים מאוד  בליכוד  והשרים  רוב הח"כים  לדוגמא, 
למה שנכתב עליהם ב'בשבע'. בנוסף, החשיפה אצלנו 
יוצרי תרבות  מועילה מאוד להצלחתם הכלכלית של 
שפונים אל הציבור הרחב, כמו שולי רנד, מפרסמי הספר 

"מכתבים לטליה" ועוד רבים.

ברקאי, עיתון עם אג'נדה  לרזי  גם 
אילנה דיין, יונית לוי 
ואמנון אברמוביץ' יש דעות שלא קשה להבחין בהן. בכל 
מערכות התקשורת הגדולות בישראל הטון הדומיננטי 
הוא חילוני-שמאלני-ליברלי. כל מי שמתבונן בעין פקוחה 
בכלי התקשורת הגדולים רואה איך הם מנסים לקדם, 
ביום א' את מחאת האוהלים, ביום ב' את עסקת שליט 
וביום אחר את הקמפיין התורן נגד חרדים או מתנחלים.  
אין צורך להתיימר להיות אובייקטיבי, אלא לתת גילוי 
נאות של הערכים המובילים אותך, ולהפריד בין דיווח 
אמירות  לבין  ומדויק,  אמיתי  להיות  שצריך  עובדתי, 
ערכיות והבעת דעות. כעיתון שמופיע רק פעם בשבוע, 
חשוב לנו קודם כל להציג את הצד שלנו, שכמעט לא 
מקבל במה במקומות אחרים. תפקידנו להיות עיתון 
מאזן ולאו דווקא מאוזן. ככל שהעיתון מתרחב, כך יש 

לנו יותר אפשרות לתת במה גם לדעות אחרות.

שלנו קווים אדומים  האדומים  הקווים 
משורטטים מתוך עקרונות 
הלכתיים ומוסריים כמו צניעות, שמירת הלשון, כבוד 
העיתונות  כמו  נמנעים,  איננו  ועוד.  חכמים  תלמידי 
מקפידים  אנו  אך  נשים,  תמונות  מלפרסם  החרדית, 
שהן לא יצטלמו בלבוש לא צנוע. בנושא לשון הרע, 
העיקרון הוא להימנע מפרסום עובדות לא מחמיאות, 
משמעותית.  ציבורית  חשיבות  בפרסומן  אין  כאשר 
רבות  הכנסות  על  מוותרת  שלנו  הפרסום  מחלקת 
טיולים  אלכוהול,  סיגריות,  מפרסום  נמנעת  כשהיא 
הצניעות. בתקן  עומדות  שאינן  ומודעות  בחו"ל 

מצפה עיתונאי דתי  אני  דתי  מעיתונאי 
פחות  לא  מקצועי  שיהיה 
מעמיתיו ויצטיין בערכיותו ומוסריותו. אני מצפה ממנו, 
שלא ייתן לאמביציות המקצועיות שלו לרמוס כל ערך 
בדרך אל הסקופ. עיתונאי דתי צריך לפעול לשם שמיים 
ולהשתמש בתבונה ובמידה נכונה בכוח ההשפעה, שהוא 

מחזיק כדי לקרב את הציבור לערכי התורה והמצוות.

שמחה עשור ל'בשבע'  מלאי  אנחנו 
של  לריבונו  והודיה 
עולם, על הדרך הארוכה שעברנו ועל המקום שאליו 
בארץ  המודפסת  לעיתונות  קשה  בעידן  הגענו. 
פופולארית  במה  להקים  ה'  בעזרת  זכינו  ובעולם, 
כלכלית.  עצמה  את  מחזיקה  שגם  ומשפיעה 

החגיגי,  לתאריך  השבוע  מוקדש  'אתנחתא'  המוסף 
והגיליון מכיל כמה הפתעות ופרויקטים מיוחדים לרגל 
העשור. בנוסף, מחלקת הפרסום שלנו הוציאה מוסף 
כרומו אלבומי מיוחד ומעניין שיצורף לעיתון. כמו כן, 
עם  ביחד  לחגוג  לנו  שמאפשר  מיוחד,  אירוע  הפקנו 
אלפים מקוראינו בהופעתו של אברהם פריד, המארח 

את רמי קליינשטיין בבריכות הסולטן. 

למרות המשברים אופטימיות זהירה 
שחווינו,  הקשים 
אני מאמין שבסך הכול מדינת ישראל נמצאת בהתקדמות, 
בעיקר בזכות התהליכים הבאים: ההתעצמות הדמוגרפית 
התורה  עולם  התחזקות  והחרדי,  הדתי  הציבור  של 
וההתיישבות, ההשתלבות של הציבור הדתי בעמדות 
וההתקרבות  ההתעניינות  ותופעת  במדינה,  השפעה 

ליהדות שמתפשטת בציבור החילוני. 
לגבי 'בשבע', אני מקווה שבשנים הבאות העיתון ימשיך 
ובמגוון  הקוראים  בכמות  העמודים,  במספר  לגדול 
העיתונאים העובדים בו. לגבי עצמי, אשמח אם אזכה 
לפתוח ערוצים נוספים לעבודתי התקשורתית והציבורית, 

ובמקביל להיות יותר בבית המדרש, ללמוד וללמד. 

'בשבע',  לעיתון  עשור  לרגל 
ישבנו לשיחה אישית מרתקת 
עם עמנואל שילה, העורך הראשי 
של העיתון בעשר שנות קיומו, 
ומגזרית,  כללית  תקשורת  על 
על האג'נדה של כלי התקשורת 
לעיתון. העשור  אירועי  ועל 

 7 ערוץ   > ראשי  ועורך  כתב   > ראשון  מקור 
עורך   > 'בשבע'  עיתון   > בוקר  יומני  שדרן   >
לאומי  - הדתי  לציבור  מרכזית  במה   > ראשי 

ור
חוגגים עש

לב
ם 

סי
ני

ם: 
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גילוידעת

אחת השאלות שמעסיקה כל מי שבונה בית, היא איזה גג לבנות, שטוח 

ננסה  הזה,  הנושא  על  רק  ספר  לכתוב  שאפשר  למרות  רעפים?  או 

לגעת בכמה נקודות מרכזיות: 

נוף: לגג השטוח יש יתרון אחד בולט, הוא לא מסתיר את הנוף לשכן. 

לכן, אצלנו בבתי אמנה, אנחנו מעדיפים בדרך כלל לבנות את הבתים 

בתקנון  סעיף  מופיע  מהישובים,  שבחלק  היא  הבעיה  שטוח.  גג  עם 

שמחייב את התושבים לבנות גג רעפים. במקרה כזה, אנחנו מתכננים 

את הפרויקט כך שלכל בית יהיה מקסימום נוף.

קומה שנייה: יתרון אחר של גג שטוח הוא בנייה עתידית. בדרך כלל, 

לבית עם גג רעפים לא מוסיפים קומה שנייה. פירוק גג רעפים הוא 

עניין מורכב. ראשית הפירוק יקר. שנית, בבית עם גג רעפים, הגג נאטם 

לחדירת מים, לא על ידי יריעות אלא על ידי רעפים. המשמעות היא, 

שאם מפרקים את הגג בחורף, הגשם חודר לתוך הבית ללא הפרעה. 

קומה  לבנות  אפשר  קיימות.  לא  הללו  הבעיות  שטוח,  גג  עם  בבית 

שנייה, לאטום לה את הגג, ואז לפרק 

את האיטום של הקומה הראשונה.

עליית גג: אחד הדברים שמייחדים גג רעפים, הוא החלל שנוצר מתחת 

בעתיד.  להסיר  ניתן  יהיה  לא  שאותן  קורות,  ידי  על  נתמך  הגג  לגג. 

אצלנו בבתי באמנה מתכננים אותן, כך שהם לא יפריעו לדייר לתכנן 

בעתיד חדר נוסף. אם קבעו לכם אותם בגג ללא מחשבה, אתם עלולים 

לגלות, שבאמצע החדר שהתכוונתם לבנות בעתיד, ניצב עמוד שאותו 

אי אפשר להזיז.

איכות החומרים: אם אתם בונים גג רעפים חשוב שתוודאו, שהקבלן 

קנה רעפים תקניים מחברה מוכרת. אצלנו בבתי אמנה מאוד מקפידים 

על כך. לעיתים קורה שקונים רעפים ממישהו לא מוכר. הלקוח לא 

בגלל החום.  נשברו  הוא מגלה שחלקם  בקיץ הבא   יודע מכך, אבל 

גם בכל הקשור לניקוז, נושא שנרחיב עליו בעתיד, חשוב להקפיד על 

שהמרזב  שנים,  כמה  בעוד  לגלות  רוצים  לא  אתם  החומרים.  איכות 

מחלחלים  האדמה,  לעבר  להחליק  במקום  והמים,  ונרקב  החליד 

לקירות הבית.

צח רוזנצוויג, 
נתף - ניהול תיאום ופיקוח

w w w. a m a n a . c o . i l
מרכז  1-800-260-240 

מידע
אמנה

בבית פינה  שאלה: 
מה עדיף גג שטוח או גג רעפים?

תשובה:

מה יאמרוגלויה
ילדינו?

סתר סילם-אלוש

כתב  על  המגזר  מעיתוני  באחד  קראתי  השבוע  בסוף 

האישום המתמשך של ילדי הקיבוצים עד שנות ה - 80 

כך שאפשרו  ועל  ההורית,  הנעדרות  על  הוריהם,  כלפי 

למטפלת טובה ככל שתהיה לגדל אותם בבתי הילדים, 

שהיו נהוגים אז. 

בעודי נחשפת לצלקות עליהם מתלוננים ילדי הקיבוצים 

סופרים  גם  מהם  ורבים  אחראים  מבוגרים  הם  )שהיום 

תרבות  קצת  לעשות  שהחליטו  מוכשרים,  ותסריטאים 

מצלקות העבר(, לא יכולתי שלא לשאול את עצמי מה 

יגידו ילדי שנות האלפיים להוריהם בעוד 30 שנה. 

לא ניתן להתכחש לכך, שההורים היום הרבה פחות זמינים 

לילדיהם משהיו הורינו עבורנו. 

אם כשאנחנו גדלנו, מרבית האמהות השתדלו לא לעבוד 

או לסיים לעבוד מוקדם או לפחות לצאת הביתה כשהילד 

 15:00 עד  לפחות  היא  אם'  'משרת  היום  מביה"ס,  חוזר 

ופגישה עם העוללים נעשית בסביבות 16:00. מה שמשאיר 
כשעתיים-שלוש לזמן בילוי 'נקי' )לא כולל טרחה סביב 

ארוחת ערב ואמבטיות( עם הילדים. 

אם בעבר משכורת האם הייתה תוספת נעימה להכנסות 
וחיוני  בסיסי  בחלק  מדובר  רבים  בבתים  היום  הבית, 

להכנסות הבית. 
אם בעבר אישה, שהייתה מצהירה על כך שהיא עקרת 

בית, הייתה מתקבלת בהבנה בסביבתה הקרובה, היום 
תתקבל בהרמת גבה קלה, בגני המשחקים הטובים ביותר. 
לעומת  נדירים,  לא  ממש  ואמהות  קריירה  של  שילוב 
זאת, שעות איכות עם הילדים ממש כן. אנחנו ללא ספק 
מגדלים דור אחר, דור שרובו רואה את אחד מהוריו פחות 

משראינו אנו את הורינו. 
חוק  לבקרים:  חדשות  שמציעים  וההצעות  הפתרונות 
חינוך חובה, מגיל 3 חודשים עד 16:00 לפחות, ללא ספק 
תואם את אורח החיים החדש שכפינו על עצמנו, אך גם 
יגזול מאיתנו את התירוץ האחרון שעוד נותר לנו, לחפש 
זמן  יותר  קצת  לבלות  כך  ומתוך  יותר  קצרות  משרות 

בחינוך ילדינו אנו. 
אז מה יאמרו ילדינו בעוד 30 שנה? האם הם יבינו את הצורך 
שלנו לצאת לעבוד מבוקר עד ליל, בכדי לספק את מאוויי 
דור ה-Y, או שגם הם ייצאו בכתב אישום ספרותי שיותיר 

אותנו תוהים: "למה בעצם טרחנו כל כך?"  

חוק חינוך חובה תואם את אורח החיים 
החדש שכפינו על עצמנו, אך גם יגזול 

מאיתנו את התירוץ האחרון שנותר 
לנו, לחפש משרות קצרות יותר ולבלות 

קצת יותר זמן בחינוך ילדינו אנו. 

www.washington.ac.il/michlala

שלוחה 1

כשמנהיגות פוגשת חינוך

מצטרפים למכללה בתנופה 
תואר ראשון בחינוך ).B.Ed( ותעודת הוראה

במסלולים: גן )0-6(, ביה”ס היסודי, ביה”ס העל-יסודי, חינוך גופני
ובהתמחויות: תנ”ך, אנגלית, ספרות, חינוך מיוחד, מדעים*, מתמטיקה, גיל הרך

בואי ללמוד בתוכנית  “אלול” של מדרשת אורות עציון
orotetzion@macam.ac.il לפרטים והרשמה: הרב עוזי - 052-8604417, הדר - 050-9439833 |  

 

זה הזמן לחשוב קדימה - ולהירשם! 

תואר שני ).M.Ed( בהוראת חינוך גופני*תואר שני ).M.Ed( בהוראת תנ”ך*
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אם  רבות.  רווקות  שמאפיין  מצב  מתארת  את 
הזו,  מהתקופה  בינתיים  תיהני  "עזבי,  לך:  אומר 
ומחויבויות של משפחה,  ילדים  לך  אין  עוד  כל 
תנצלי את התקופה הזו לעשות דברים, שאחר כך 
יקשה עליך לעשותם. את יכולה לעשות דברים 
רבים כמעט בלי שום מגבלה." את הרי לא תקני 
את זה. תגידי לי שזה לא חוכמה לנשואה להגיד 
דבר כזה לרווקה, את צודקת! את מבחינתך מוכנה 

)כמעט( לכל מחויבות של בית ומשפחה. 
שאמרת.  דברים  לשני  להתייחס  רוצה  אני  לכן 
מהחיים.  אותך  מנטרלת  שרווקותך  האחד, 
גם  הכיוונים.  משני  מופסדת  יוצאת  את  מדוע? 
את  ההווה.  את  מפסידה  גם  ואת  התחתנת  לא 
למעשה לא חיה את ההווה, אלא את העתיד. לא 
חבל לך? החשיבה צריכה להיות, שיש משמעות 
לחיים גם אם לא מצאת את החלק החסר שישלים 
אותך. יש ערך ומשמעות לחיים שאת חיה, לא רק 
כבחורה נשואה, אלא באישיות שלך בפני עצמה. 

אל תבטלי את עצמך כל כך מהר. נכון שאת נמצאת 
במציאות לא רצויה, אבל למה להפסיד את כל מה 
הדברים הטובים והחיוביים שהחיים מזמנים לך? 
דבר נוסף, כתבת שאת מתפללת ומשתדלת כל 
כך, וזה לא עוזר. כיוון שאת משתפת אותי בנושא 
זה, אחרוג ממנהגי ואייעץ לך ממקום של האדם 
המאמין, ואומר לך תרפי קצת. אם את מאמינה 
שהכול מהקב"ה, אז באמת תאמיני בזה. התפילות 
והסגולות שאת לא מפסיקה לומר, זה כאילו שאת 
לא סומכת על הקב"ה, כאילו רוצה "להכריח" אותו 
מאמינה  את  אם  ולכן,  רוצה.  שאת  מה  לעשות 
שהכול ממנו, תרפי מהלחץ. תמיד טוב להתפלל, 
אבל תאפשרי לעצמך לעשות עוד דברים ולא רק 
את  להרפות  תצליחי  כאשר  ולהתחנן.  להתפלל 
שאת  תראי  הרגילה,  במסגרת  ולהתפלל  עצמך 
מצליחה גם להתחבר לחיים שלך, לעשייה שלך, 
ואף ליהנות ממנה, ואז ייקל עליך בע"ה למצוא 

את בן זוגך העתידי  

אני בחורה רווקה בת 27. רוצה מאוד להתחתן. מייחלת לרגע הזה. אין דבר שאני לא עושה: 
תפילות, סגולות, אמירת שיר השירים )40 פעם 40 יום, תחשבי בעצמך כמה זה...(, ביקור 
בקברי צדיקים ומה לא. וכפי שאת מבינה, אני עדיין רווקה. הציפיה וההשתדלות הגדולה 
שלי די מנטרלות אותי מהחיים. כלומר, אני לא מצליחה ליהנות משום דבר. עם כל האמונה 
והתפילות, ישנם רגעי שבירה לא מעטים והנה אני רואה אותם באופק: ט"ו באב וחגי תשרי. 
כל שנה אני מקווה שבשנה הבאה בימים אלו, אהיה כבר נשואה ומשוחררת. רוב חברותיי 
נשואות והרווקות הבודדות שנשארו, נעלמות בימים אלו לחו"ל. איך מתגברים על הייאוש?

שאלה: 

רווקה לחוצה

תשובה: 

זיוה קוסטינר מטפלת זוגיות ומשפחה

בתי היקרה,
את כזו ביישנית, ענווה וצנועה 

שכל מחמאה מעוררת בך אי נוחות
וגוררת אחריה הסמקה,

אז רציתי לך לומר תודה, 
על כל האור שבחיי הוספת

כבת בכורה מבין שישה צאצאים מדהימים
את היהלום שבכתר וזו לא קלישאה.

כולם אלייך נושאים עיניים ואת נועם הליכותייך 
מנסים לחקות

וזה לא קל להיכנס לנעלייך, מתוקתי, 
כי הן גדולות ואדירות.

טוב ליבך ורגישותך, אהבת האדם שבך 
והיסודיות בה ניחנת

הם נר לרגלייך ולנו גאווה.
היי ברוכה, בת יקרה, והמשיכי לגדל את שלושת 

בנייך בזו הדרך
כי היא הטובה מכולם ואין בילתה.

שולחת אני  לך ים של אהבה ומלוא חופן נשיקות
הלב  מכל  אוהבת  אני  שאותך  שתדעי  ורוצה 

והנשמה, 
ומודה לבורא עולם שזיכני במתנה הטובה מפז

השווה יותר מכל כסף וזהב שבעולם.
שלך,
אימא

המעוניינים להתייעץ או לשתף את הקוראים במכתביהם מוזמנים לשלוח למייל: gdaat@pisrael.com עבור "גילוי לב"

עשרות מדרשים, סיפורי צדיקים, דברי הגות מאת 
הרב צבי יהודה הכהן קוק זצ"ל, אמרותיו ואורח חייו

חידות, מושגים וטיפים שימושיים
לבטיחות בדרכים

 היומן נערך בשיתוף פעולה עם רבנים, מחנכי החמ"ד
ומנהלי בתי ספר

זהירות בדרכים
תשע״ג

www.pisrael.com/yoman/tashab :לפרטים ולרכישה: פרסומי ישראל: עדינה תבור טל’: 02-5350901  פקס: 02-6536848 |  לצפיה ביומן

סנדלי שורש
במחירים מוזלים מאוד!

לפרטים והזמנות - מאיר: 0508449023
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בפרשת "ואתחנן" משה מזכיר,
וגם לנו מבהיר - 
כמה לה' הוא התחנן

שפשוט לא יתכן 
וגם לא נראה,
שאת הארץ לא יראה!
ולכן הוא מבקש במלוא האון
לראות את ההר הטוב וה_____?

וע
שב

 ה
דת

חי שעבר
שבוע 

שובות מה
ת תשובה לפרשת "נח": מדי - אחד מבניו של יפת, כוש - אחד מבניו של חם 

הזוכים: משפחת מלאכי, קריית שמואל, חיפה

פיצוחים
חידה בחרוזים לשולחן השבת מאת מרדכי פרימן

תשובות שלחו למייל: gdaat@pisrael.com עד יום שלישי הקרוב. 

תשובה לפרשת דברים: המילים הן : "טרחכם ומשאכם וריבכם ", והן מופיעות בפרק א' 
פסוק י"ב, אחרי: "איכה אשא לבדי".

הזוכים: סיוון ודניאל אלחנטי, פתח תקווה זה עונג שבת

ער
לנו

ת 
בו

תרַ
חיִד

בחסות רשת התרבות היהודית

פתרתם את החידה? 
זכיתם בפרס ללא הגרלה!

את   dabrishir@neto.net.il שלחו אלינו למייל 
פתרון החידה. הראשון שיישלח את התשובה הנכונה 
יזכה בספר מתנה. הספר יישמר בעבור הזוכה בחנות 

דברי שיר בתחנה המרכזית ירושלים למשך שבוע.

בנוסף, לאורך כל השבוע, כל מי שיגיע עם גליון גילוי דעת 
ויאמר את פתרון החידה למוכר באחת מחנויות הרשת - פתח 
תקווה )איכילוב 8(, רמת גן )האצ"ל 60( ובתחנה המרכזית 
בירושלים, יזכה ב10% הנחה על כל קנייה! )מלבד גמרות.( 

גדולי  ההיא"  בעת  ה'  אל  "ואתחנן 
הלכות  כל  מפרשתנו  למדו  הצדיקים 
תפילה בהלכה ובאגדה . בדורנו בתוך 
חוברת אחת קטנת הכמות ורבת האיכות 
כינס לנו רב צעיר מן הצפון את כל עניני 
התפילה כפי שבאר "הרוא"ה" הגדול. 
לפרוש  אפשר  אותו  שקוראים  אחרי 

כנפיים ולהתפלל.
התדעו נוער חביב מה שם החוברת?

חידת השבוע

פתרון החידה מהשבוע שעבר: 

בין הזמנים

עדי כהן

הזוכה בשבוע שעבר:



מנטוס
3 שכבות שאי אפשר לעמוד בפניהן!

מסטיק ללא סוכר

תות-תפוח-פטלתות-תפוח-פטל אבטיח-אננס-מלוןאבטיח-אננס-מלון מנטהמנטה מנטה-לקריץמנטה-לקריץ


